
Agitační středisko, klubovna důchodců, knihovna, volební místnost, 
zkušebna divadelního souboru a mnoho dalších využití měla za dobu 
své existence „papundeklová“ budova ze 70. let vedle pošty. Nená-
padný původní objekt ukrytý za bujnou vegetací nahradila v nedávné 
době krásná stylová stavba s názvem SENÍK. Jméno pro nové komu-
nitní centrum není vybrané náhodou. Kromě toho, že je zajímavou 
slovní hříčkou vycházející z primárního využití budovy, kdy spojuje 
slova senioři a komunitní, vychází také ze samotné konstrukce stavby. 
Ta má navodit atmosféru a vůni dávných časů a příjemných vzpomí-
nek. Použité dřevo, vnitřní prosklené panely vyplněné senem a další 
prvky evokují časy, když seno vonělo světnicemi starých stavení a cha-
lup. Součástí rekonstrukce byla i revitalizace přilehlé zahrady, která 

se v jarních a letních měsících jistě stane příjemným zeleným místem 
k relaxaci a odpočinku takřka uprostřed města.  

Vybudování nového centra přišlo na zhruba 13 milionů korun, při-
čemž většinu z této částky pokryla evropská dotace. Práce na podzim 
skončily a SENÍK brzy začne sloužit obyvatelům. Trvale v něm budou 
působit celkem dvě organizace. Jednou z nich je Ostrov života, z. s., 
který v našem městě pořádá kulturní akce a další projekty pro podporu 
osob s vážným onemocněním. Místnosti v suterénu Schubertovy vily, 
ve kterých doposud sídlí, zůstanou pro uskladnění zdravotních pomů-
cek a dalšího materiálu. V SENÍKU potom Ostrov bude mít prostory 
pro svou agendu, setkávání s klienty, pořádání členských schůzí a po-
dobně.  Pokračování na straně 3 

Nové komunitní centrum SENÍK

 
Singltrek v Cihelně 
V Lesoparku Cihelna vzniká cyklistický 
singltrek. Na prvním okruhu je již možné 
trénovat. Budování druhého začne na jaře.

strana 4
 
Hrádecké zvony 
Ve věžích hrádeckých kostelů se vystřídalo 
hodně zvonů. Jeden opravdu unikátní se do 
Hrádku zřejmě vrátí.
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Hvězda stromu letos opět netradičně 
Rozsvícení vánočního stromu na náměstí se  
opět neslo ve znamení improvizace. I přesto 
se podařilo rozzářit nejedny dětské oči.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
29. schůze rady města 
Rada města na svém 29. jednání, konaném dne 10. listopadu 2021, 
mimo jiné: 
— schválila čerpání rezervního fondu organizace Mateřská škola, Hrá-

dek nad Nisou – Donín, v celkové maximální výši 46 070 Kč na 
úhradu dodavatelské faktury za vybavení jedné třídy 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Dům dětí a mládeže 
DRAK, Hrádek nad Nisou, v celkové maximální výši 60 000 Kč na 
úhradu faktur za obměnu zastaralého a částečně nefunkčního  
IT vybavení organizace 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Základní škola Li-
dická, Hrádek nad Nisou, v maximální výši 53 646 Kč na úhradu 
dodavatelských faktur za dodávku šatních skříní pro zaměstnance 
a nábytek pro žáky ZŠ Lidická 

— souhlasila s přijetím finančních darů v celkové výši 251 000 Kč, dle 
seznamu darovacích smluv 2021 organizace Brána Trojzemí, na 
akci „Hrádecké slavnosti a Bartolomějská pouť“ do vlastnictví pří-
spěvkové organizace Brána Trojzemí 

— schválila přijetí neinvestiční dotace z rozpočtu Ministerstva vnitra 
na podporu mimořádného finančního ohodnocení strážníků  
obecních a městských policií v roce 2021 v souvislosti s epidemií 
covid-19 v letech 2020 a 2021, za finanční spoluúčasti obcí, které 
zřídily obecní nebo městskou policii ve výši 25 000 Kč a zajištěném 
spolufinancování ve výši 75 350 Kč 

— schválila podání žádosti o dotaci na projektový záměr Města Hrá-
dek nad Nisou pod názvem „Rekonstrukce stravovacího pavilonu 

ZŠ T. G. M. v Hrádku nad Nisou“ do výzvy Ministerstva pro místní 
rozvoj, podprogramu Podpora obcí s 3 001 – 10 000 obyvateli,  
dotačního titulu 117D8220E Rekonstrukce a přestavba veřejných 
budov, o celkových výdajích ve výši 14 322 125 Kč včetně DPH, po-
žadované dotaci ve výši 9 657 283 Kč (70 %) a vlastním podílu 
včetně neuznatelných výdajů ve výši 4 664 842 Kč 

— schválila plnění veřejné zakázky, a to zpracování projektové doku-
mentace ve stupni DPS (dokumentace k provedení stavby) k akci 
s názvem „Přístřešek – hasiči Hrádek nad Nisou“, subjektem PO: Pro -
jektový atelier David, s. r. o., Liberec, za celkovou cenu 151 250 Kč 
vč. DPH (125 000 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Dolní Sedlo – VO-
DOVOD, Hrádek nad Nisou“ vítěznému uchazeči, a to společnosti: 
„Společnost Dolní Sedlo – VODOVOD“, kterou tvoří: Stavitelství  
Řehoř, s. r. o., (Vedoucí společník) a POHL cz, a. s., (Společník),  
s celkovou nabídkovou cenou 40 644 016,40 Kč bez DPH  
(49 179 259,844 Kč s DPH). 

 
30. schůze rady města 
Rada města na svém 30. jednání, konaném dne 24. listopadu 2021, 
mimo jiné: 
— schválila plnění veřejné zakázky, a to nákup 4 ks nových stožárů 

veřejného osvětlení, subjektu PORR, a. s., Praha 10, za celkovou 
cenu 176 660 Kč vč. DPH (tj. 146 000 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na zajištění TDI a KOOBOZP na akci: 
„Dolní Sedlo – VODOVOD, Hrádek nad Nisou“, společnosti MMT 
servis, s. r. o., Praha, za nabídkovou cenu 480 000 Kč bez DPH  
(580 800 Kč s DPH). 

 

Ze zasedání zastupitelstva města 
11. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 11. zasedání, konaném dne 24. listo-
padu 2021, mimo jiné: 
— schválilo odkup pozemku p. č. 35 zastavěná plocha a nádvoří,  

o výměře 1055 m2, kdy součástí tohoto pozemku je stavba  
č. p. 109, objekt občanské vybavenosti, k. ú. Hrádek nad Nisou, za 
veřejně nabízenou kupní cenu ve výši 15 500 000 Kč, resp. do její 
výše, s ohledem na možný veřejný zájem – předpoklad budoucích 
investic města a dalšího strategického ovlivňování rozvoje lokality, 
a pověřilo starostu města dalším jednáním o odkupu předmětných 
nemovitostí s jejich vlastníky 

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje 
Václavic a Uhelné ke dni 30. 9. 2021 ve výši 4 283 016,38 Kč a schvá-
lilo Program podpory FRVU pro rok 2022 

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje 
města ke dni 30. 9. 2021 ve výši 40 538 864,34 Kč a schválilo  
Program podpory FRM pro rok 2022 
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právě jste otevřeli poslední číslo tohoto roku. Stejně jako loňský, i le-
tošní rok byl rokem covidovým. To samozřejmě ovlivnilo i obsah  
našich článků. Na samý závěr jsme se proto snažili vybrat pozitivní  
a milá témata. Můžete si tak přečíst rozhovor s Rolfem Bartoschem  
o varhanách v kostele sv. Bartoloměje, o zvonech, které se (možná) 
vrátí do Hrádku, nebo o adventních akcích, které jsme si společně 
užili covidu navzdory, byť v omezeném rozsahu. V úvodním článku 
se věnujeme novému komunitnímu centru. SENÍK je krásným vánoč-
ním dárkem obyvatelům města. Městský Ježíšek ale naděloval i jinde. 
Třeba v domě s pečovatelskou službou na Žitavské ulici. A možná i vy 
teď přemýšlíte, čím potěšit své blízké nebo co byste sami rádi našli 

pod stromečkem. Pro vás máme tip na nové knihy. Přestože nejsou 
přímo o Hrádku, s naším městem jsou spojené. Jedna provází Zlatou 
stezkou Českého ráje a jejími autory jsou nám dobře známí spisovatel 
Marek Řeháček a fotograf Jan Pikous. Druhá se věnuje sousední Žitavě, 
kterou představuje jako tajuplné, romantické a podmanivé místo. Obě 
knihy se mohou stát ozdobou vaší knihovny. Vánoce jsou časem hoj-
nosti, rodinné pohody a setkávání s blízkými. Přejeme vám proto 
krásný zbytek adventu, příjemné prožití vánočních svátků s vašimi nej-
milejšími a do nového roku hlavně zdraví. Těšíme se, že i v roce 2022 
pro vás budeme připravovat články a reportáže z dění v našem městě.  

za redakci Věra Baumgartnerová, Vít Štrupl a Roman Sedláček

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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Dokončení ze strany 1 
Další organizací je Svaz postižených civilizačními chorobami v ČR, z. s., 
který nabízí pravidelné sociálně-zdravotní služby pro osoby s civilizač-
ním onemocněním a seniory, osobní pomoc postiženým v různých 
formách (doprovod k lékaři, na úřady, nákupy apod.), cvičení s prvky 
jógy, cvičení koordinace a trénování paměti, přednášky a besedy  
s lékařem, pravidelné měření krevního tlaku, taneční pro seniory  
a mnoho dalšího. 

V komunitním centru bude působit také sociální pracovnice Městské -
ho úřadu. Vznikne tu tzv. konzultovna – místo, kde budou moci zájemci 
řešit své záležitosti v oblasti sociálně-právních a sociálně-zdravotních 
problémů. Oproti přepážce na radnici, kam lidé mohli pro pomoc  
v sociální oblasti doposud přijít, nabídne SENÍK důstojné a klidné pro-
středí vhodné pro individuální konzultace mnohdy citlivých záleži-
tostí. 

Budova SENÍKU je komunitním centrem, tedy místem pro setká-
vání. Prostory, které jsou tady k dispozici, jistě najdou i další využití. 
Mohou sloužit k pořádání malých spolkových akcí, jako jsou nejrůz-
nější klubové besídky, výroční schůze nebo tematické přednášky. Jak 
a čím komunitní centrum ožije, ukáže čas. Slavnostní otevření spojené 
s předvánočním setkáním seniorů už tady proběhlo. Jak se dočtete  
v samostatném článku, velmi se vydařilo. Nezbývá, než SENÍKU po-
přát, ať je takových milých setkání co nejvíce a komunitní centrum se 
stane dalším nejen stavebním prvkem našeho města, na který může -
me být pyšní.      

Věra Baumgartnerová 
 

 
Projekt Komunitní centrum SENÍK je spolufinancován Evropskou unií. 

Nové komunitní centrum SENÍK

Slavnostní otevření Seníku

— schválilo termíny zasedání Zastupitelstva města Hrádek nad Nisou 
na první pololetí roku 2022: 26. 1., 23. 2., 30. 3., 27. 4., 25. 5.,  
29. 6. 

— vzalo na vědomí termíny jednání Rady města Hrádek nad Nisou 
na první pololetí r. 2022: 12. 1., 19. 1., 2. 2., 9. 2., 9. 3., 23. 3., 6. 4., 
20. 4., 4. 5., 18. 5., 8. 6., 22. 6., kdy se i v termínech konání zasedání 
zastupitelstva města budou automaticky konat jednání rady města 

před zastupitelstvem, nebude-li takové jednání rady města odvo-
láno.

Prvního prosince bylo slavnostně otevřeno nově vybudované Komu-
nitní centrum Seník. Vyrostlo v místě bývalé budovy Klubu seniorů, 
montované stavby z dob socialismu. 

Moderní objekt v těsné blízkosti centra města se svým názvem  
i řadou prvků odkazuje na venkov. Naleznete tu, jak název centra na-
povídá, i skutečné seno. Pečlivě uzavřené mezi skleněnými výplněmi 
dekorativně doplňuje příčky, které oddělují jednotlivé části interiéru. 
Na terase zase zaujmou stínidla světel z tradičních plechových kyblíků. 
Venkov a zemědělství připomíná také panoramatická fotografie v prů-
čelí sálu pro přibližně 60 návštěvníků. Centrum poskytne zázemí  
sociálním i doprovodným službám, sloužit bude všem věkovým sku-
pinám. 

První akcí, která se v centru uskutečnila, bylo předvánoční setkání 
seniorů. Ještě před kulturním programem promluvil starosta města 
pan Josef Horinka, Ing. arch. Ladislav David a Mgr. Šárka Kocianová, 
ředitelka hrádecké pečovatelské služby. Došlo mimo jiné na předání 
Anděla. Cenu, kterou liberecký Projektový ateliér David oceňuje in-
vestory, jimž se podaří realizovat v náležité kvalitě projekty vytvořené 
tímto ateliérem, získalo Město Hrádek nad Nisou již potřetí a zařadilo 
se tak vedle Liberce mezi premianty. Došlo samozřejmě i na přípitek. 
V dnešní době především na zdraví, ale i na budoucnost centra. 

Úvod kulturního programu patřil vystoupení dětí z Mateřské školky 

v Loučné. Bylo to vystoupení, jak se patří. Obsáhlé pásmo písniček  
zaujalo svým provedením a úctyhodnou délkou. Udělalo radost senio -
rům i všem přítomným hostům. Šimon Pečenka, který se potom ujal 
mikrofonu, měl rozhodně zdatné předskokany.  

Roman Sedláček

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 15. pro-
since 2021 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.
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Jediný přístup do domu s pečovatelskou službou na Žitavské ulici je 
po několika schodech. Obyvatelé domu jsou často pohybově ome-
zení. Doposud jim byla k dispozici pohyblivá plošina pro vozíčkáře. 
Pro ty, kteří se pohybují o berlích, popř. s chodítkem, ovšem vhodná 
není. Přitom i pro lidi s hůlkou je zdolání několika schodů velkou vý-
zvou. Přestože je kolem domu omezený prostor, našlo se řešení. 
Město nechalo vyrobit a osadit kovovou rampu, která díky svému 
sklonu umožní snazší přístup. Lávku vyrobili v místní firmě Kovový-
roba Peřina. Na celkovém výsledku se podíleli také pracovníci VPP, 
kteří předtím přesadili veškerou květinovou výsadbu v místě, kam se 
nová rampa instalovala. Obyvatelé domu předčasný vánoční dárek 
uvítali s radostí a v těchto dnech ho již plně využívají.  

-vb-

Nová rampa u DPS na Žitavské

V Cihelně vzniká singltrek pro cyklisty 
V srpnu pořádal hrádecký Team KSM Hrádek cyklistický závod XC Ci-
helna, určený hlavně dětem. Trať vedla částečně po zpevněných  
cestách, většinu ale tvořily vyhrabané cestičky, využívající členitosti 
zdejšího terénu. A protože Město Hrádek nad Nisou mělo už řadu  

měsíců připravený projekt singltreku, slovo dalo slovo a členové týmu 
začali v říjnu projekt realizovat.  

V těchto dnech je již průjezdný první asi 600 metrů dlouhý okruh. 
Podle toho, jak počasí dovolí, budou práce pokračovat. Trasa je už 
nyní rozmanitá. Střídají se na ní širší úseky s úzkými, cyklisté na ní na-
jdou klopené zatáčky, krátké prudké sjezdy i výjezdy nebo sjezdy po 
kamenech. „V těžších úsecích jsme připravili alternativní trasu, aby 
byl singltrek sjízdný i pro zatím méně zdatné cyklisty. Navíc celý druhý 
okruh, který se bude budovat, jakmile to počasí dovolí, bude jedno-
dušší,“ říká předseda týmu Pavel Hobrlant. 

Na trase bylo potřeba provádět řadu terénních úprav. Někde musel 
pomoci i bagr, ale většina práce byla odvedena ručně. Trasu bylo  
potřeba vyčistit od dřevin a odpadu, pak přišly na řadu krumpáče,  
sekery, rýče, lopaty a desítky koleček, na kterých se rozvážel materiál 
pro zpevnění tratě. 

Přes zimu se trasa usadí a na jaře bude podle potřeby ještě zpev-
něna, případně doladěna tak, aby byla jezdivá. Už teď je ale možné 
si ji projet. Ideální nástupní místo je u altánu v centrální části leso-
parku.  

Druhý okruh bude sousedit s areálem bývalé cihelny a měl by být 
propojen s pumptrackem, který zde město plánuje vybudovat.

S koncem roku se podařila dokončit proměna parčíku u bývalého kina. 
Tato akce byla tzv. projektem roku. Tím se každoročně stává jeden  
z naplánovaných projektů, díky kterému se podaří zvelebit veřejný 
prostor. Náklady na jeho realizaci navíc pokryjí dary od sponzorů  
z řad hrádeckých firem a veřejnosti. Každý tak dostane možnost  
k hezčí tváři našeho města přispět. Letos padla volba právě na zaned-
baný parčík. Místo s přerostlou a neudržovanou vegetací k posezení 
nebo odpočinku moc nelákalo. Projektanti se proto zaměřili nejen na 
estetickou proměnu parku, ale také na jeho funkčnost. Původní zeleň 
posoudili odborníci, některé z dřevin bylo nutné odstranit, někde se 
jen upravovalo a především se nově sázelo. Přibylo tady přes dvě de-
sítky stromů a na třicet keřů, zpevněná cesta, nový trávník a například 
i dřevěná plastika, která se sem přestěhovala z fotbalového stadionu. 
Zimní období pro prezentaci podobných projektů není moc příznivé. 
O to víc se můžeme těšit na jaro, kdy se nám zrevitalizovaný parčík 
ukáže v celé své kráse. Obrazí a rozkvetou stromy, zazelená se trávník 
a celý prostor ozdobí stovky kvetoucích cibulovin, které jsou nejkrásnější 

právě v jarních měsících. Projekt roku 2021 přišel na zhruba 700 tisíc 
korun, a jak bylo napsáno výše, o náklady se podělili obyvatelé města 
a firmy, které tady sídlí.     Věra Baumgartnerová

Parčík u bývalého kina prošel proměnou
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Nová kniha Marka Řeháčka
Další knížka spisovatele Marka Řeháčka a fotografa Jana Pikouse spat-
řila světlo světa na konci listopadu a určitě si opět získá pozornost čte-
nářů. Tentokrát je věnována Zlaté stezce Českého ráje. Možná se pro 
někoho z vás stane dobrým tipem na dárek pod stromeček. Zakoupit 
ji můžete už nyní v infocentru na Horním náměstí. 

Putování Zlatou stezkou Českého ráje vznikalo řadu let. Stejně jako 
u předchozích knih v Hrádku známé autorské dvojice, i v novince čte-
nář najde nejen popis mnoha krásných míst včetně řady neznámých 
detailů, ale také zážitky z objevování na vlastní kůži. Přečte si pověsti, 
seznámí se s lidmi, jejichž život je s Českým rájem spjatý. 

V informačním centru můžete zakoupit i přechozí publikace Marka 
Řeháčka věnované Českému ráji (Příběhy rozhleden Českého ráje  
a Příběhy skalních vyhlídek Českého ráje), stejně jako knihy o Jizer-
ských a Lužických horách. V nabídce je i druhá letošní novinka, Žitava 
tajuplná, romantická a podmanivá. -vš-

U příležitosti Společenského večera města je tradičně předáváno oce-
nění starosty vždy ve dvou kategoriích: Za práci pro město (za výjimečné 

činy či aktivity, které přinesly prospěch městu a jeho občanům v růz-
ných oblastech života) a Sportovec roku (za výjimečné sportovní úspě-
chy). Ocenění a poděkování se udělují za aktivity v předchozím roce, 
nikoliv jako ocenění města za dlouhodobou, či celoživotní  
činnost. Společenský večer města se uskuteční 29. ledna 2022, za 
předpokladu, že podmínky pro konání společenských akcí, v souvi-
slosti se šířením Covid-19, budou příznivé. 

Návrhy mohou podávat občané i spolky či jiné právnické osoby na 
Odboru dotací, rozvoje města a kultury, případně na podatelnu  
Městského úřadu v Hrádku nad Nisou nebo elektronicky na e-mailo-
vou adresu davidova@muhradek.cz. Termín odevzdání návrhů je do  
12. 1. 2022. 

Návrh musí obsahovat jméno a příjmení navrhovaného laureáta, 
název právnické osoby nebo kolektivu, adresu bydliště nebo sídla  
navrhovaného laureáta obor činnosti, resp. oblast, v níž je udělení 
ocenění či poděkování laureátovi navrhováno, podrobné zdůvod-
nění nominace a identifikaci s kontaktem navrhovatele. Navrhovatel 
k nominaci připojí informaci o tom, že laureáta o nominaci informo-
val. 

Navrhněte své laureáty na ocenění za rok 2021

Spolupráce ZŠ Donín s TUL
Základní školu v Doníně navštívili studenti Technické univerzity  
v Liberci. Měli možnost sledovat dvě školní hodiny a zažít výuku  
v praxi. Na konci návštěvy pro ně byla připravena i beseda s ředitelem 
školy a pedagogickými pracovníky. ZŠ v Doníně není velké zařízení, o 
to zajímavější zkušenost si ze tříd s malým počtem dětí budoucí  
pedagogové odnášejí. Školu v této souvislosti sami studenti před od-
jezdem přirovnávali k rodině a hodiny k rodinné výuce. Pro pedagogy 
z TUL je zase zajímavá spolupráce se školou využívající Hejného me-
todu výuky matematiky. 

Ředitel školy Mgr. Ondřej Hampl oslovil Technickou univerzitu  
v Liberci v předloňském roce s nabídkou spolupráce, kterou se ná-
sledně podařilo realizovat. Základní škola v Doníně se stala oficiálně 
univerzitní školou. „Do budoucna si od toho slibujeme, že studenti 
liberecké technické univerzity budou mít povědomí o tom, že existuje 
Hrádek nad Nisou a že tady máme hezké malé a samozřejmě i větší 
druhostupňové školy. Možná sem jednou někdo z nich nastoupí  
a bude učit“, shrnul očekávání pan ředitel. -rs-
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Člověk by měl cítit, že je potřeba přiložit 
ruku k dílu 

Při letošním předávání Cen Města Hrádek nad Nisou byl jedním z oce-
něných pan Rolf Bartosch. Lidem v Hrádku je známý, kromě své profese, 
také jako sbormistr chrámového sboru a dlouholetý varhaník v kostele 
sv. Bartoloměje. Dlouhodobě je jedním z těch lidí, kteří pečují o hrá-
decký kostel. Před rokem se navíc pustil do generální opravy varhan.  
V našem rozhovoru si budeme povídat nejen o hudbě, i když právě ona 
je jednou z nitek, které se táhnou celým životem pana Bartosche. 

 
Jak jste se dostal k hudbě a jaké je vaše hudební vzdělání? 
Ve 4. třídě jsem začal hrát na housle. A to tak, že mi maminka řekla, 
že se nějaká paní stěhuje a je u ní starý papír, který bych mohl odvézt 
do sběrny. Ta paní mi k papíru přibalila i housle a já jsem na ně začal 
zkoušet hrát. Táta nečekal a druhý den mě odvedl k panu Mozikovi, 
u kterého jsem se pak na housle učil.  
    Od šesti let jsem ministroval v kostele a časem jsem převzal po tá-
tovi nedělní zvonění. V poledne, když jsem šel zvonit, tak jsem vyrazil 
dřív a šel jsem k varhanám a pustil se do toho. Byl to pro mě zážitek. 
Už tenkrát jsem k těm varhanám velmi tíhnul. Přemluvil jsem rodiče, 
aby mi koupili klavír, že bych chtěl hrát na varhany a na klavír. I když 
nebyl laciný, tak mi ho rodiče koupili. K panu Mozikovi jsem od té 
doby chodil místo na housle na klavír. V Hrádku v té době hrála na 
varhany paní Alžběta Hortigová, to byla taková svatá žena. Hned 
první rok potom, po první zimě, si zlomila ruku a v kostele neměl kdo 
hrát. Tak jsem se musel snažit. Začátky byly velmi těžké. Ještě jsem  
neuměl basový klíč, protože na housle nebyl zapotřebí. Dodnes mám 
v kancionálech, podle kterých jsem tenkrát hrál, napsáno, jaké to jsou 
tóny. Ruku v ruce s tím se tenkrát, to bylo v roce 1978, opravovaly var-
hany a já jsem byl na kůru kostela každé odpoledne.  
    To mé první piano jsme šli kupovat do opravny hudebních nástrojů 
v Liberci. Tenkrát jsem s nimi navázal kontakt a dopadlo to tak, že 
jsem se k nim šel učit. Pro podnik Hudební nástroje v Hradci Králové 
byla volná dvě místa a mě přijali. Vyučil jsem se mechanikem kláve-
sových hudebních nástrojů. 
 
Na co všechno jste schopen hrát? Bližší známí vědí, že to  
nejsou jen housle a klavír. 
Moc toho není, ale člověk se tak trochu pokouší. Housle, klavír, var-
hany, baskřídlovka, pozoun, trochu akordeon. 
 
Nenapadlo vás někdy hudbu studovat? 
Jednou se tady byla při zkoušce na Rybovu mši vánoční podívat náv-
štěva na faře. Ta paní byla takový světoběžník. Když mě viděla, jak 

tady dávám dohromady kapelu, tak byla nadšená a říkala, že mě musí 
dostat na konzervatoř. Ale nakonec jsem se proto nerozhodl. 
 
Kde jste se tedy naučil na ostatní hudební nástroje? 
Na baskřídlovku jsem se naučil v hudební škole v Hradci, kde na ní 
hrál můj spolubydlící. Zalíbilo se mi to a chtěl jsem hrát i na dechový 
nástroj. S hudební školou jsem i cestoval na mezinárodní festival de-
chových hudeb. Tenkrát jsme reprezentovali Československo ve Vídni. 
Hodně mi pomohlo zpívání ve sboru v katedrále v Hradci pod vede-
ním tamního regenschoriho Jiřího Strejce. 
 
A jak jste se učil dirigování? 
To je dar od Pána Boha. To jsem se neučil nikde. To není z žádné pří-
ručky. 
 
Jak před těmi více než třiceti lety vznikl Chrámový sbor od 
sv. Bartoloměje? 
První pohnutky jsem měl už od 14 let, kdy jsem hrál na varhany. Na 
kůru byla vyšlapaná podlaha a vzadu plná skříň not. Takhle nějak se 
zrodila myšlenka něco v tomto směru podniknout. Zprvu byla snaha 
dát sbor dohromady z lidí v kostele, což se nám nepodařilo. Až potom, 
v roce 1990, kdy tam přišli mladí lidé, díky výuce náboženství a agitaci 
ve škole. Nejprve jsme založili dětský sbor. Pak do něj přibylo i pár 
dospěláků. Zkoušky se konaly na kůru kostela, bylo nás možná 15 
nebo 20. První Vánoce jsme už dělali pro školy vánoční vystoupení.  
    Představu chrámového sboru jsem měl trochu jinou, ale s dětmi 
se nedala naplnit a uskutečnit. Až po nějakém čase, už si nepamatuji 
přesně kdy, jsme udělali masivní kampaň mezi známými v Hrádku, 
že bychom dali sbor dohromady. Děti nás opustily, a tak jsme se po-
kusili sbor vzkřísit z dospělých, což se podařilo. Horko těžko jsme zpí-
vali dvojhlasně a posléze čtyřhlasně. Každé začátky jsou těžké. Nic-
méně byl to začátek chrámového sboru jako takového. Pak se jelo dál 
a přicházeli další a další…. A zpíváme dodnes, dokonce se přidávají i 
noví členové. Už se těšíme, že se zase budeme moci scházet u pošty 
v novém Seníku. Kdyby se někdo chtěl přidat, zkoušky máme každé 
pondělí od 18.30. 
    Vlastně už od roku 1982 jsme ale v Hrádku hráli Rybovu Českou 
mši vánoční a každoročně tu byl vánoční koncert. Zpočátku to bylo 
několik let při mši svaté a později už sehrálo samostatně.  
 
Kromě vedení sboru se také léta staráte o kostel. K tomu hra-
jete nejen každou neděli, ale také ve všední dny na varhany. 
To vše po dlouhá léta. Někdo by se mohl ptát, jak můžete ta-
kovou dobu pracovat v takovém zápřahu. 
Jednak je kostel odkazem našich předků, máme ho tady a je třeba se 
o něj starat. Člověk by měl cítit, že je potřeba přiložit ruku k dílu.  
Samozřejmě pak si to taky zamilovat. Také je v tom trošku zdravý pa-
triotismus. Člověku to není lhostejné a není mu to jedno. 
 
Víte o nějakých svých předchůdcích, kteří by vedli sbor nebo 
případně varhaničili? 
Po válce pan Hostonský, to byl velmi kvalitní muzikant, klavírista a var-
haník. V té době byla v Hrádku spousta muzikantů, několik dechovek 
a přišli sem i velmi kvalitní hudebníci. I můj učitel, pan Mozik, měl 
svoje kvarteto. Když byly plesy v Besedě, v Dělnickém domě, v Oldři-
chově, na Suché, tak všude hrála muzika. Ale časem ti lidé odcházeli.  
    Co se týká varhaníků, tak ještě před paní Hortigovou tady pomá-
hala paní Pluhařová. Byla varhanicí vedle v husitském kostele u pana 
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faráře Kláska staršího a chodila hrát i k nám. Paní Hortigová hrála ve 
všední den.  
 
Jak začínalo hrádecké provedení Rybovy České mše vánoční, 
bez které si dnes řada obyvatel nedokáže Vánoce v Hrádku 
představit? 
První rybovka byla v malém obsazení. Přesto jsme měli velkou radost, 
že se to podařilo. Tenkrát jsme ještě s kamarádem z Hrádku, s Petrem 
Holým, který byl studentem teplické konzervatoře, dali dohromady 
hudebníky hlavně z řad posluchačů teplické konzervatoře. Bylo to 
úplně jiné a s dnešním provedením se to nedá vůbec srovnat. Ve 
sboru byli tehdy 4 lidi. A hudebníků bylo možná 10, 15. Hrál tam  
s námi také Láďa Pecháček z Železného Brodu, což byl houslista od 
Ondřeje Havelky. Bylo to za minulého režimu a vzadu v kostele stáli 
neznámí pánové s rukama za zády… Ale neměli jsme z toho nikdy 
problémy. Pak jsme se zkontaktovali s panem Eliášem, který přijel se 
sborem z Liberce a dali jsme dohromady orchestr. V roce 1995 nebo 
1996 se začlenil i náš sbor.  
    Smutné je, že tradici Vánočních koncertů nepřerušilo nic, až nyní 
už podruhé koronavirus. Vloni se koncerty vůbec konat nesměly. Letos 
bychom jej sice udělat mohli, i když s řadou opatření, ale není v na-
šich silách dát dohromady orchestr ani sbor. Rybova mše tak bude ve 
zjednodušené formě jen součástí „půlnoční“ mše. 
 
Když se blížil rok 2000, byl jste jedním z iniciátorů pořízení 
nových zvonů do věže kostela sv. Bartoloměje. Nyní pro 
změnu opravujete spolu s Petrem Bendou varhany v kostele. 
To je úkol, který zní pro normálního člověka naprosto neuvě-
řitelně. Co vás vedlo k tomu, že jste se jej zhostil? 
Jak už jsem říkal, v roce 1978 se v Hrádku varhany opravovaly naposledy. 

Za těch více než 40 let se jejich stav zhoršil natolik, že už na ně hrát 
vlastně nešlo. A protože odborná firma konstatovala, že oprava je těžko 
proveditelná a cenově by se pohybovala minimálně ve výši tří miliónů 
korun, řekli jsme si s Petrem, že se do díla pustíme sami. Firma navíc na-
vrhovala vnitřek varhan nahradit novým strojem. Přišlo mi to škoda, naše 
varhany jsou přeci jen historickým hudebním nástrojem a chtěl jsem, 
aby nám tu zůstaly v původní podobě. Dnes už můžeme říci, že je vše 
na dobré cestě do zdárného konce. Poděkovat bychom měli také hrá-
deckým hasičům, kteří nám pomáhali stěhovat těžké kusy. 
 
Děkuji za rozhovor. O opravě varhan i o hrádeckých zvonech se mů-
žete více dočíst na dalších stranách HRÁDECKA.         Vít Štrupl

Oprava varhan v kostele sv. Bartoloměje, kterou na stránkách HRÁ-
DECKA pravidelně sledujeme, se nezadržitelně blíží ke svému konci. 
Komplikovaný nástroj znovu hraje. Podle varhaníka Rolfa Bartosche, 
který veškeré opravy řídí, je nástroj zprovozněný přibližně z šedesáti 
procent s tím, že píšťal už je na svých místech devadesát procent. Ně-
komu se může zdát, že podle uvedených čísel je oprava někde za po-
lovinou, ale v praxi je to trochu jinak. Varhany disponují nepřeberným 
množstvím tónů a i s polovinou je možné obstojně odehrát běžný  
repertoár. 

Ve varhanách bylo opraveno nebo pečlivě vyrobenými replikami 
nahrazeno na tisíc dílů. Nadešel čas, kdy se všechno seřizuje a ladí.  
Prvotní snahou bylo nástroj podléhající zkáze zachránit. Nebylo jasné, 
co všechno se bude muset rozebrat a vyměnit. Nakonec se opravovalo 
vše mimo varhanní skříně. Ta je nejstarší částí nástroje – zdobená dře-
věná konstrukce držící vše pohromadě. A tak mimo skříně všechno 
ostatní prošlo Rolfovou dílnou v Doníně. Jeho rukama nebo rukama 
Petra Bendy, se kterým opravu realizují.   

Drtivá většina prací skutečně ležela na bedrech pouhých dvou lidí. 
Po odborné stránce ochotně pomáhal ještě varhanář pan Žloutek ze 
Zásady. V dílčích úkolech přispěchali další dobrovolníci. Za všechny 
uvádím alespoň Hradecké hasiče, kteří byli nezastupitelní při stěho-
vání těžkých dílů. 

Současně bylo možné „adoptovat“ jednotlivé píšťaly a pomoci tak 
finančně. Zájem dárců, který stále trvá, Rofla i jeho spolupracovníky 
velice potěšil. K dnešnímu dni se podařilo vybrat částku přibližně dvě 
stě třicet tisíc korun. 

Varhany budou až do jara hrát ve zkušebním režimu. Chystá se 
provedení vánoční mše, jen trochu ve skromnějších podmínkách,  
než je v našem městě zvykem. Ne kvůli nástroji, ale díky covidu. Tóny 
varhan již zaznívají i při bohoslužbách. Po vyzkoušení budou ně-
které části nástroje na jaře znovu rozebrány, aby se odstranily drobné 
nedostatky, které vyplynuly až při skládání dílů nebo hraní. Teprve 
potom bude nástroj definitivně zkompletován a oprava bude hotová. 

Přestože měl Rolf v některých fázích přirozeně strach, jestli se vše 
povede tak, jak má, v tuto chvíli již oplývá optimismem. „Se všemi  
nástrahami, které se dosud vyskytly, jsme si dokázali poradit”, říká.  
Věří, že se blíží finále. Z mého pohledu jistě zasloužené. 

Roman Sedláček

Od Bartoloměje znovu znějí tóny varhan
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Městem Hrádek nad Nisou znovu prošli rodiče s dětmi a lampióny. 
Od roku 2001 se průvod poutníků plný světýlek vydává na sv. Martina 
do ulic města pravidelně. Výjimkou nebyl ani loňský rok, kdy díky  
covidu mohly jednotlivé rodiny v rozestupech projít alespoň okolo 

Domu dětí a mládeže Drak. Svatého Martina na bílém koni viděli jen 
zpovzdálí za plotem. I tak byla účast velká. 

Akce přilákala mnoho lidí i v tomto roce. Trasa se opět trochu změ-
nila. Začátek zůstal u radnice, cíl se přesunul k Schubertově vile. Pro 
zahřátí tu byl horký čaj, děti s lampiónem nebo v masce dostávaly 
malou pozornost. Mnozí účastníci využili možnost vyfotografovat se 
se sv. Martinem a jeho koněm.  

Průvod vedl již po několikáté bělouš Carbon v sedle s Jiřím Palasem 
coby Martinem. Přehlédnout nebylo možné ani jeho družinu zbroj-
nošů a pážat včetně dalšího koně. Koně ostatně vždy přitahují velkou 
pozornost nejenom dětí. Ti ze stáje Palasů jsou navíc natolik přátelští, 
že jim nevadí přítomnost mnoha lidí. Na bezpečnost navíc bedlivě 
dohlíží Lenka. Kam lidé mohou, kam raději ne, aby neplašili zvířata 
lampióny… Není tolik vidět jako manžel a syn v sedlech, její místo je 
přesto stejně důležité. Těch méně viditelných pořadatelů je samozřej -
mě daleko více. Akci organizuje hrádecká Brána Trojzemí ve spolu-
práci s Domem dětí a mládeže Drak a farářkou Církve československé 
husitské ThMgr. Hedvikou Zimmermannovou. 

Roman Sedláček

Akce u příležitosti letošního Dne boje za svobodu a demokracii začaly 
ve 14:00 v Bráně Trojzemí. Náramky v barvách trikolory a státní vlaječky 
z korálků si tu mohli příchozí vyrobit v rámci dílniček pro veřejnost. 
Náročnost zvoleného postupu některé možná i překvapila, odměnou 
však byly krásné výrobky. 

 
Součástí vzpomínek na listopadové události roku 1939 a 1989 bylo  
v Hrádku nad Nisou i setkání obyvatel u Památníku obětem válek. 
Krátce zde promluvil starosta města pan Josef Horinka. Vyzdvihl důle -
žitost obou výročí v české historii a zastavil se nad paralelami pojícími 
minulost se současností. Lidé poté tradičně zapalovali svíčky a odná-
šeli je k patě pomníku před Základní školou Lidická. Mimo květin 
umístili pořadatelé z Brány Trojzemí k pomníku i obrázky Jana Ople-
tala a záběry z listopadu 1989. 

 
Večer se v hrádeckém kině ještě promítal film Sny o toulavých kočkách 
věnovaný pestrému životu slavného česko-amerického ilustrátora 
Petra Síse, který ve svých knihách (nejen) pro děti zpracovává téma 
svobody a hrdinství. Jeho život je zároveň ukázkou, jak ne-demokracie 
a komunismus člověku nepředvídatelně změní život i kariéru. V roce 

1984 byl komunistickou policií donucen k nedobrovolné emigraci  
a usadil se v New Yorku, kde nyní žije s rodinou. 

 
Státní svátek celý večer a noc připomínala i věž kostela sv. Bartoloměje 
nasvícená v národních barvách.                     Vít Štrupl a Roman Sedláček

Letošní sérii komorních koncertů završila 5. listopadu v Schubertově 
vile čtveřice hudebníků, která si říká Limbo. Kapela je rozkročena mezi 
více žánry, ale nejvíce se blíží jazzu. A zajít na jazz, takových příleži-
tostí člověk v Hrádku moc nemá. Možná i proto se sál Schubertovy 
vily zaplnil posluchači, kteří s každou další písní vytvářeli atmosféru, 
ve které muzikantům vraceli energii. 

I když další hudební večer, který se měl konat pro změnu v knihov -
ně, byl pro nemoc prozatím zrušen, můžete se už teď těšit na další 
zajímavá hudební setkání, která budou pokračovat i v roce 2022.  
Konat se budou opět v Müllerově hrobce, Schubertově vile, knihovně 
a možná i na dalších místech. 

-vš-

Kapela Limbo přivezla špičkový jazz

Lampiónový průvod na sv. Martina

Připomenuli jsme si listopadové události
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Kaplička v Uhelné  
dělá lidem radost 
Jsou to již téměř čtyři roky, co vrcholily opravy kaple v Uhelné. Zcela 
zchátralý objekt, z nějž zbyly jen polorozpadlé obvodové zdi, se po-
dařilo zachránit doslova na poslední chvíli. Od té doby dělá radost 
nejenom místním obyvatelům. V letošním roce se kaple dočkala no-
vého nábytku a v první adventní neděli se na budově poprvé rozzářilo 
právě instalované vánoční osvětlení.  

 -rs-

Hvězda stromu, neboli rozsvícení vánočního stromu na Horním  
náměstí, je nesporným znamením toho, že se blíží Vánoce. Ani letos 
neproběhla tak, jak jsme zvyklí. Scénář se musel měnit hned několikrát. 

Když už se podařilo plánovaný trh regionálních výrobců z většiny 
přemístit z Brány Trojzemí na náměstí, přišel na poslední chvíli úplný 
zákaz vánoční trhy pořádat. Ve skromnější verzi proběhlo i samotné 
rozsvícení. Účinkování folklorního souboru Jizera se z celého odpo-
ledne smrsklo na pár minut před pátou. Muzikanti potom ještě  
pomohli dětem s tradičními koledami a pak již přišlo odpočítávání… 
a rozsvícení. A rozzářené dětské oči. 

Na náměstí proběhly alespoň dvě charitativní akce. Hrádecký  
Ostrov života na své sbírkové konto připsal 43 200 Kč, i když nemohl 
prodávat tradiční svařák. Do útulku Azyl Pes Krásný Les putovala zase 
slušná porce granulí, konzerv, pamlsků a potřeb pro psy a kočky, kteří 
v něm mají přechodný domov. Děkujeme všem obyvatelům města, 
kteří se ve stáncích zastavili a pomohli. 

Věříme, že příští rok už to vyjde bez omezení. Těší se i folklorní  
soubor Jizera, který letos i během těch několika minut dokázal svým 
provedením koled a tanců zaujmout. Pokud jste chtěli vybrat nějaký 
dárek na adventním trhu, můžete využít tipy, které jsme pro vás  

nashromáždili na facebookovém profilu Brány Trojzemí. Přispěli do 
něj skoro všichni ti, kteří měli v Hrádku první adventní neděli být. 

Velké poděkování míří do Václavic k manželům Vachkovým. Právě 
oni věnovali letošní vánoční strom pro hrádecké náměstí. -vš-

Vánoční strom je letos z Václavic

Mikuláš v zahradě DDM Drak
Hvězda pro Mikuláše se letos přesunula z místa tradičního konání  
v jídelně ZŠ T. G. M. do zahrady hrádeckého Domu dětí a mládeže 
Drak. A nebyl to jen Mikuláš s čerty, kdo bavil i trochu strašil děti.  
Kolem domečku se to hemžilo adventními postavičkami, byla tu Lucie, 
Barborky, andělé a zatoulal se sem i jeden král. 

Děti plnily úkoly na jednotlivých stanovištích a za své snažení si na 

konci mohly vybrat odměnu od samotného Mikuláše. Nechyběl ani 
kulturní program, o který se letos postarala taneční skupina Rising 
Stars, Hrádecké mažoretky a pěvecký sbor ze ZŠ T. G. M. 

O vydařenou akci byl zájem, přišlo na 80 dětí s rodiči. Pořadatelé 
z DDM Drak i jejich spolupracovníci odvedli poctivý kus práce a přálo 
i počasí.              Roman Sedláček
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Ve věžích hrádeckých kostelů se za posledních sto let vystřídala řada 
zvonů. Ve většině byly příčinou jejich stěhování rekvizice v průběhu 
obou světových válek. Jen z Hrádku bylo odvezeno 15 zvonů, z václa-
vického kostela dalších 8. Mezi nimi byla i jedna opravdová vzácnost: 
gotický zvon, jehož stáří je určitě více než půl tisíciletí. Do Hrádku se 
nevrátil žádný. 

Až do roku 2000 byl ve věži kostela sv. Bartoloměje jediný velký zvon 
a ani ten nebyl hrádecký. Byl sem po druhé světové válce převezen  
z kostela ve Vítkově. I ten je velmi starý, byl odlit v roce 1575. V roce 
2000 jej doplnily dva zcela nové kusy: Panna Maria a sv. Bartoloměj. 

V období čtyřiceti let po druhé světové válce zajímal osud zvonů 
málokoho. Ty, které nebyly roztaveny, se vrátily na původní místo, 
nebo byly umístěny do jiné prázdné zvonice. Nové zvony se nepoři-
zovaly. Jedinou výjimkou v regionu byl, a to až ve zmíněném roce 
2000, Hrádek nad Nisou. 

A tak se mohlo zrodit překvapení. V roce 2016 uveřejnil v Hrádku 
dobře známý Marek Řeháček na svém facebookovém profilu příspě-
vek: „Moji milí Hrádečáci. Ten gotický zvon, co visí u nás v Liberci na 
zvonici u sv. Antonína, je teda od vás. To už vím podle nápisů zcela 
jistě. Možná, že je dokonce z Karlova Oybina, pak byl prý chvíli v kláš-
teře St. Marienthalu... Asi Vám ho nevrátíme, ale přijďte si jej zvečera 
poslechnout“. Příspěvku předcházela Noc kostelů, při které se na  
liberecké faře ochutnávalo mešní víno. Ten den Marka Řeháčka  
napadlo, že se ještě nebyl podívat ve věži kostela. Přemluvil tedy  
kamaráda Ferdyše i arciděkana Radka Jurnečku a vyrazili do věže.  
„S baterkami jsme prohlíželi zvon, který byl na první pohled výjimečný 
svým stářím. Byl mi povědomý. Zdálo se mi, že nápis na zvonu už 
jsem někde četl,“ líčí Marek Řeháček. Netrvalo to dlouho a vzpomněl 
si kde – v Kühnově vlastivědě v textu věnovaném Hrádku nad Nisou. 

Marek Řeháček tehdy nevěděl, že zvon „objevil“ podruhé. V roce 
2013 odevzdal student Technické univerzity v Liberci Jaroslav Uhlíř  
diplomovou práci Kampanologické památky libereckého okresu.  
V práci, která přináší opravdu detailní informace o existujících i zni-
čených zvonech, píše i o tom, že ve věži kostela sv. Antonína se na-
chází gotický zvon, původem z Hrádku nad Nisou. Zrekvírován byl za 
druhé světové války, ale nebyl roztaven. Možná i pro jeho stáří a vzác-
nost. Po skončení války byl umístěn do zvonice sv. Antonína. 

Dnes jde o nejstarší dochovaný zvon v okrese Liberec. Přesný  
rok jeho odlití není znám, ale podle řady znaků odborníci odhadují, 
že byl zhotoven v huti Petera Ponhuta ze Žitavy někdy mezi lety 
1484–1500. Původně byl pravděpodobně umístěn v celestýnském 
klášteře na Oybíně, odkud se v roce 1577 stěhoval do kláštera  
v St. Ma rie nthalu. Odtud jej měl v roce 1656 odkoupit hrabě Adam 
Mathias Trauttmannsdorf pro hrádecký kostel, kde byl zvon až do 
roku 1942. 

Nyní to vypadá, že tuto jedinečnou památku čeká ještě jedno  
stěhování, snad už poslední. Jak zmínil při předávání Cen města Rolf 
Bartosch, o možném vrácení zvonu už proběhla jednání mezi správci 
liberecké a hrádecké farnosti Radkem Jurnečkou a Radkem Vašinkem. 
Pro vrácení zvonu do hrádeckého kostela se vyslovily i farní rady.  

Co bude stěhování obnášet? „Předně bude potřeba zvon bez újmy 
snést z věže kostela sv. Antonína v Liberci, což nebude úplně jedno-
duchá operace. Pak bude převezen k restaurování. Bude potřeba  
pořídit i nové jařmo,“ říká Rolf Bartosch. Úpravy budou čekat také  
zvonici v kostele sv. Bartoloměje. Nyní největší zvon, Panna Maria, se 
zvedne o jedno patro výše, aby uvolnil původní polohu gotického 
zvonu.          

Vít Štrupl

Gotický zvon se možná vrátí do Hrádku 

Gotický zvon sňatý v roce 1942 z věže hrádeckého kostela
Gotický zvon ve věži kostela sv. Antonína v Liberci  

(foto Marek Řeháček, 2016)



Už jste někdy byli ve věži kostela, když se zvony začnou houpat a že-
lezné srdce v pravidelných intervalech tluče do zvonoviny? Hlas zvonů 
známe všichni, ale zážitek ze zvonice je ještě něco jiného. Člověk má 
respekt, podvědomě ustupuje stranou, když na vlastní oči vidí tu po-
hybující se masu kovu. Ve zvonici nejsou slyšet jen opakující se údery, 
které vnímáme při poslechu venku. Zvuk se valí stále. Cítíte ho po ce-
lém těle, chvěje se vše, co je na blízku. Zvuk zvonů málokoho ponechá 
lhostejným. 

Spousta zvonů sloužila svému účelu po staletí. Čas od času byla 
potřeba nějaká oprava, když zvon pukl nebo bylo potřeba upravit zá-
věs srdce, případně lano, kterým se zvon uvádí do pohybu. Pak přišlo  

 

20. století, dvě světové války, a vše bylo jinak. Zvony byly v několika 
etapách rekvírovány, roztaveny a použity pro válečný průmysl. Po 
první světové válce se do některých věží zvony vrátily, aby byly znovu 
roztaveny ve válce další. Jen část nejcennějších zvonů zůstala na svých 
místech a další část byla ve skladištích ušetřena. 

V Hrádku nad Nisou jsme měli zvony v kostele sv. Bartoloměje,  
v Chrámu Pokoje, ve Václavicích v kostele sv. Jakuba, v kapličkách na 
Horním Sedle i na Uhelné. Zvon dodnes visí také na hřbitově na Libe-
recké ulici. Protože zajímavých informací se dochovalo poměrně dost, 
téma rozdělíme a dnes se budeme věnovat jen kostelu sv. Bartolo-
měje. 

Ve zvonici kostela viselo před první světovou válkou pět zvonů,  
k tomu v lucerně věže dva umíráčky, hřbitovní zvon a další zvon byl 
v sanktusové věžičce nad hlavní lodí kostela. 

O nejstarším gotickém zvonu z přelomu 15. a 16. století píšeme na 
jiném místě tohoto čísla HRÁDECKA. Snad jen můžeme doplnit, že 
má průměr 107 cm, výšku 87 cm a je laděn na tón f. Za první světové 
války byl ušetřen, zrekvírování v roce 1942 se ale nevyhnul. Naštěstí 
nebyl zničen a dnes je zavěšen v kostele sv. Antonína v Liberci.  

V období od 1. října 1916 do 14. prosince 1917 bylo pro válečné 
účely odevzdáno 6 zvonů: tzv. Druhý zvon o průměru 84 cm s re-
liéfem krucifixu a Máří Magdalény, Polední zvon s vyobrazením  
Ukřižování a Panny Marie s Ježíškem (77 cm), Sanktusníkový zvon  
s reliéfem sv. Jana sv. Pavla (45 cm), Velký umíráček, původně malý 
Školní zvon (45 cm), Hřbitovní zvon s reliéfem sv. Vojtěcha (37 cm)  
a Prostřední umíráček, rovněž s reliéfem sv. Vojtěcha (28 cm). Ušetřen 
byl kromě gotického jen Malý umíráček (21 cm). 

Historické okénko – Hrádecké zvony I 

Tři nové zvony pořízené do kostela sv. Bartoloměje v roce 1922

Slavnostní průvod předcházející svěcení nových zvonů v srpnu 1922 Snášení gotického zvonu z věže kostela sv. Bartoloměje v roce 1942 
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Poměrně krátce po skončení první světové války, 13. srpna 1922, 
byly za veliké slávy vysvěceny tři nové zvony z dílny Richarda Herolda 
v Chomutově. Průvod se zvony naloženými na nazdobeném voze  
projížděl městem, první vyzvánění začalo v půl osmé večer a trvalo 
půlhodinu. Největší byl zvon o průměru 109 cm a hmotnosti 796 kg 
zdobený reliéfem sv. Bartoloměje. O 17 cm v průměru menší asi  
370 kg lehčí bylo Nejsvětější srdce Ježíšovo. Nejmenší z nových zvonů 
vážil 210 kg, měl průměr 71 cm a byl věnován sv. Josefu. Když začaly 
rekvizice za druhé světové války, odvezeny byly všechny tři nové 
zvony, které ve věži byly pouhých dvacet let, a k nim navrch i zmíněný 
zvon gotický. 

V současnosti máme v hrádeckém kostele sv. Bartoloměje tři velké 
zvony. Nejstarší je renesanční zvon z roku 1575 z dílny zvonaře Brikcího 
z Cimperka v Novém Městě pražském. Pořídil jej hejtman libereckého 
panství Jáchym Ulrich z Rosenfeldu, ovšem nikoliv pro Hrádek nad Ni-
sou, ale pro kostel Navštívení Panny Marie ve Vítkově. Kdy přesně po 
druhé světové válce byl zvon přestěhován do Hrádku, nevíme. Zvon 
zdobí pás tvořený 26 obdélníkovými reliéfy s výjevy z Kristova života  
a oválná kartuše s erbem Jáchyma Ulricha z Rosenfeldu. 

 
 
 
 
Zbylé dva velké zvony jsou novodobé. S iniciativou na jejich poří-

zení přišel před více než dvaceti lety Rolf Bartosch. Vyrobeny byly  
v dílně Marie Dytrychové – Tomáškové v Brodku u Přerova a poprvé 
se rozezněly při pouti 26. srpna 2000. Od skončení druhé světové 
války to byly první nové zvony v okrese Liberec!  

Velký zvon má hmotnost 620 kg, je na něm odlito několik reliéfů  
s texty Pokoj a dobro všem a Zdrávas Maria, na spodním okraji nápis 
Věnovala farnost a Město Hrádek nad Nisou L. P. 2000. Malý zvon 
váží 290 kg. Na jedné straně je reliéf sv. Bartoloměje s texty Sv. Barto-
loměj a Živé svolávám a mrtvé oplakávám, na spodním okraji pak 
stejný nápis jako u velkého zvonu. Oba zvony mají ocelové jařmo.  

Další, už podstatně menší zvon, je z roku 1923, má průměr 38 cm. 
Zdobený je reliéfem Ukřižování Krista s klečící a kříž objímající Máří 
Magdalenou. Pátý zvon má průměr 33 cm a je prasklý. V minulosti 
byl zbaven srdce, ukotven napevno a opatřen elektromagnetickým 
kladivem. V nedávné minulosti sloužil k odbíjení hodin. Zvon pravdě-
podobně praskl díky této úpravě. Zdobený je reliéfy sv. Josefa a sv. Jana 
Nepomuckého. Šestý zvon je malý, má průměr 21 cm. Možná právě 
proto byl ušetřen rekvizic – prý je z roku 1586. Je rovněž opatřen elek-
tromagnetickým kladivem. Poslední zvon je Sanktusníkový o průměru 
33 cm a zdobený reliéfem sv. Vojtěcha. 

Kdybyste šli v těchto dnech na návštěvu do kostela sv. Bartoloměje, 
můžete tři menší hrádecké zvony vidět zblízka. Před časem byly z věže 
sejmuty, vyčištěny a nyní jsou vystaveny před pravým bočním oltářem  

 
 
 

sv. Anny. Zvony z roku 1586, 1923 a z věže sanktusky doplňuje ještě 
zvon z věže kostela v Nové Vsi u Chrastavy. V plánu je i odlití kopie za 
prasklý Pátý zvon.  

Až se Sanktusníkový zvon vrátí zpět do věžičky na střeše, bude se 
na něj moci zvonit tak jako dříve – přímo z kostela. I když v sedmdesá-
tých letech při zachraňování kostela zpevnil celý jeho obvod železo-
betonový věnec, zůstala jako zázrakem zachována celá cesta pro lano, 
kterým je zvon rozhoupáván. Podle Rolfa Bartosche jsou farníci při-
praveni cestu snpomocí řady kladek obnovit. 

Když tedy v Hrádku můžeme každý den poslouchat zvony – kdo 
na ně zvoní? V roce 2000 při instalaci dvojice nových zvonů byly 
všechny, včetně renesančního, opatřeny elektrickým pohonem. Zvo-
nění bylo nastaveno na automatu řízeném časovým signálem. Všichni 
zvoníci ale potvrdí, že elektrický pohon zvonům nedělá dobře. Zvon, 
který slyšíme ráno, v poledne a večer je skoro třísetkilový sv. Bartolo-
měj. Dnes je už ale jako jediný napojen na motor a časový signál.  
V neděli v poledne se Hrádkem nese tzv. Velké zvonění. A to je opět 
živé, poháněné silou člověka. Na nejstaršího doloženého hrádeckého 
zvoníka Balthasara Thuma z roku 1708 navázali tři zvoníci: Rolf Bar-
tosch, Petr Benda, Martin Dubnička. A pozor, také jedna zvonířka – 
ano, přesně tak se říká ženě, která rozhoupává zvon – tou je v Hrádku 
Kristýna Gorolová. 

K téměř úplné dokonalosti chybí málo: vrátit do kostela sv. Barto-
loměje původní gotický zvon. A do věže umístit hodinový cymbál, 
který by, ovládán hodinovým strojem, hlásil alespoň každou celou ho-
dinu.         Vít Štrupl

Vyčištěné menší zvony, aktuálně vystavené v kostele.  
Zleva: Zvon z roku 1586, zvon z roku 1923, zvon z Nové Vsi u Chrastavy, 

zvon ze sanktusové věžičky

Pohled do zvonice kostela sv. Bartoloměje. 
 Zleva: renesanční zvon z Vítkova, Panna Maria a Sv. Bartoloměj 

Zvony Sv. Bartoloměj a Panna Marie, srpen 2000
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Letošní zahrádkářský rok byl opět poznamenán covidem. Ten ale ne-
mohl ovlivnit přípravu zahradkářů na výsev, na přípravu sadby a za-
plnění skleníků. Tato činnost musí fungovat, ať je pandemie nebo ne. 
Co ale ovlivnil, byl návrat žáků do školních lavic, čímž značně narušil 
plán na spolupráci při výuce předmětu „Práce na pozemku“. Školní 
pozemek jsme loni zvětšili o prostor, na kterém stál starý skleník. Ten 
byl zlikvidován a my jsme se těšili, jak ho budeme se žáky postupně 
zaplňovat. Sadba ve sklenících rostla a čas na její přenos na záhony 
byl již aktuální. Žáci pořád zůstavali doma a nám nezbylo nic jiného, 
než se o pozemek postarat. Na rytí jsme neměli síly. To ale za nás udě-
lal kultivátor, jenž jsme zakoupili pro tento účel. A pak jsme postupně 
vysévali kořenovou zeleninu, řepu, ředkvičky, bylinky a slunečnici  
s kukuřicí, sázeli brambory, cibuli, salát a celer. 

Koncem května se děti začaly vracet do škol. Začaly docházet i na 
pozemek, kam nemusely nosit roušky. S paní učitelkou zasázely ja-
hody, pak kedlubny a začaly se také starat o likvidaci plevelu. My jsme 
donesli ze skleníků připravenou sadbu cuket a dýní všeho druhu, 
které jsme společně rozsázeli na zbytek záhonů. Co zbylo, dalo se na 
kompost, tam totiž rostou nejlépe. Do konce školního roku pak žáci 
pravidelně pleli a zalévali sadbu. Brzy jsme zjistili, že se nám na po-
zemku rozmnožili slimáci. Nezbývalo nám nic jiného, než zakoupit  

 

přípravky na jejich likvidaci. Slimáci nám zatím dokázali úspěšně zli-
kvidovat vyseté bylinky a petržel.  

V době prázdnin se o pozemek starali zahradkáři. Počasí bylo uspo-
kojivé i vláhy bylo dost. Proto všechno rostlo k naší spokojenosti.  
V novém školním roce přišly na pozemek nové třídy. Bylo již nutné za-
čít sklízet. Naprostou většinu jsme se rozhodli použít na výstavě  
v době dožínek. Žáci nám přitom rádi a aktivně pomáhali.  

Výstava ovoce, zeleniny a květin o dožínkách zářila všemi barvami. 
Návštěvníci obdivovali jak zajímavé výpěstky, tak i vystavené staré  
a historické nářadí. Velký zájem byl o květiny. Jen to počasí nám nešlo 
na ruku. Ale zvládli jsme to tak jako každý rok. K návštěvě výstavy  
jsme pozvali také přátele z Žitavy. Dostavil se jenom jejich předseda 
a pak ještě zástupci ÚR ČZS z Liberce. Již tradičně se zde domlouvá 
další spolupráce v oblasti práce na zahrádkách a zařizování společ-
ných výstav. Dozvěděli jsme se, že zahradkářská výstava v Žitavě se  
z důvodu epidemie a velké nemocnosti v řadách zahrádkářů neusku-
teční.  

Když se nešlo do Žitavy, tak jsme rozhodli vystavit dýně, cukety,  
i ty okrasné, v Bráně Trojzemí. Tam byla výstava celkem 10 dní. O vý-
pěstky z této výstavy projevili zájem žáci ze ZŠ T. G. Masaryka a po 
ukončení si je také odvezli. Část použili na výzdobu školy a zbytek na 
dlabání ve výtvarné výchově.  

Na pozemku jsme ještě společně sklidili rajčata, papriky, mrkev, 
veškeré dýně, kedlubny, slunečnice a červenou řepu. Akce hledej  
a vezmi si, co najdeš, vzbudila u dětí nadšení. Další týden jsme stihli 
s jinou třídou společně zasázet česnek na příští rok. Uklidili jsme  
nepořádek, vypustili vodu z cisteren a letošní práce na zahradě byla 
u konce. Jenom doufáme, že příští rok bude již normální a že začneme 
střihem stromů na naší osadě a pak rytím záhonů u školy. To děti moc 
nemusí, ale my na to máme pomocníka.  

Rok 2021 se blíží k závěru a zahrádkáře ještě čeká zhodnocení 
všech aktivit. Moc jsme si žáků na pozemku neužili, ale pohled na to, 
jak obdivují všechno, co tam vyrostlo, a jejích úžas nad tím, jak se dá 
zelenina vypěstovat jednoduše a v biokvalitě, to nám říká, že děláme 
dobře. Všem členům organizace, a hlavně členům výboru, chci podě-
kovat za odvedenou práci a ochotu dotáhnout věci vždy do konce. 

Mgr. Vladimír Béreš, předseda ZO ČZS v Hrádku nad Nisou 

Zahrádkáři a žáci v covidovém roce 2021

Bronzové medaile udělené za práci v ČZS
Na závěrečném zasedání výboru ZO ČZS v Hrádku nad Nisou zhod-
notil předseda organizace činnost členů v roce 2021. Zvláště náročný 
rok komplikoval spolupráci se ZŠ. Na plnění programu se jako již tra-
dičně každým rokem podílely také členky výboru paní Ing. Marta 

Zwingerová a paní Hana Břendová. Za jejich aktivitu v posledních  
letech při přípravě zahrádkář-
ského roku, sadby, přípravy  
výstavy a pak prezentace na do-
žínkách jim Republiková rada 
udělila bronzové medaile Za  
zásluhy a rozvoj zahrádkářství. 
Medaile jim na této schůzi slav-
nostně předal předseda organi-
zace p. Vladimír Béreš. 

Poděkoval jim za vykonanou 
práci pro svaz a vyslovil přání, 
aby nadšení, s jakým přistupují 
k plnění povinností jak ve funkci 
výboru, tak k práci na zahrád-
kách, jim vydrželo ještě několik 
let.  

Béreš Vladimír, 
Předseda ZO ČZS v Hrádku n. N.

Akce Hledej a vezmi si, co najdeš
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Sport bez hranic – sport bez bariér… 
Běžecké závody v rámci projektu „Region Trojzemí – sport bez hra -
nic / sport bez bariér – Hrádek nad Nisou“ doplnily nyní společné tré-
ninky. Oba dva se udály v prostorách ZŠ v Loučné za vydatného  
přispění zaměstnanců zdejší školy.  

První z nich byl zaměřen na motivaci školních dětí ke sportu a také 
na praktickou průpravu. Díky tomu, že máme u nás v Hrádku mnoho 
vynikajících sportovců, tak nebylo těžké vybrat skvělé a ochotné refe-
renty, kteří dětem zprostředkovali napínavé přednášky o sportu. Děti 
mohly obdivovat výkony Tomáše Strnada a poznat tak sportovce, 
který se může chlubit úspěchy na světových závodech. O tom, jaké 
sportovní kroužky mohou v Hrádku navštěvovat, a také o hrádeckém 
triatlonu jim vyprávěl ředitel DDM Drak Mgr. Stanislav Dvořan. A se 
sportovními akcemi pro děti u našeho partnera v Bogatynii je sezná-
mil Adam Ignatowitz. Zaměstnanci školy připravili sportovní kvízy, 
hry a aktivity hry a také přípravu a degustaci zdravých jídel. 

Druhý trénink byl věnován dospělým a vedle své fyzické zdatnosti 
si tak účastníci, díky zkušeným sportovním instruktorům, vyzkoušeli  
i prvky sebeobrany. A i zde patří poděkování zaměstnancům školy 
pod vedením paní ředitelky Mgr. Boženy Látové za přípravu zázemí 
a celkový podíl na projektu. Společné tréninky dětí na polské straně 
jsme museli zrušit, ale věříme, že se setkáme na Silvestrovském běhu 
31. prosince v areálu hrádecké Kristýny. 

ThMgr. Hedvika Zimmermannová, foto Dominik Karban Voksa

Kluziště je prozatím  
uzavřené 

 
Začal prosinec, venku mrzne a mnozí z Vás se již jistě těší na brus-
lení nebo hokej na hrádeckém kluzišti. V letošním roce se začátek 
sezóny odkládá. Nemůže za to covid, ale technická závada. Ta se 
projevila až při spuštění technologie po letní přestávce. Na nápravě 
se pracuje, termín dodání potřebných dílů však bohužel zatím ne-
byl potvrzen. Jakmile se podaří lední plochu připravit, budeme Vás 
informovat prostřednictvím našeho webu a sociálních sítí.

2112. číslo | prosinec 2021

www.hradek.eu

ze sportu



Očkování proti covid-19 
v Hrádku nad Nisou 

 
Další termín očkování 1., 2. a 3. dávky proti covid-19 se uskuteční  
v pondělí 13. 12. 2021 a v pátek 17. 12. 2021 v areálu Sokolovny. 

Očkuje se vakcínou Pfizer a je nutné se předem zaregistrovat 
na: registrace.mzcr.cz. 

Veronika Šmídová, DiS.  
Správní a sociální odbor MěÚ Hrádek n. N.

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
  formát                                                                                 cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                                      200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                                         500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                                    1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                                        1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                                     3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                            cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                                    2 Kč 
  ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21 %)

Vítání občánků 
 

V pátek 26. listopadu 2021 se konalo vítání občánků v obřadní síni hrá-
decké radnice. Pozvané byly děti narozené v květnu až červenci roku 
2021 a děti, které se nemohly zúčastnit předchozího vítání občánků. 
Účast byla hojná, se svými rodiči dorazilo 18 z 20 pozvaných dětí. 
Noví hrádečtí občánci:  
Matěj Beránek, Jakub Kavan, Vojtěch Hůlek, Simona Zvoníčková, Jan 
Špatina, Tereza Staňková, Amálie Anna Medková, Štěpánka Tůmová, 
Tobiáš Hausmann, Denisa Urbánková, Tamara Bobrovskyy, Jakub  
Rubín, Valerie Jirotková, Tomáš Dimolios, Tobiáš Bukvic, Sofia Dirvaru, 
Anna Hloucalová, Alex Hloucal. 

Monika Korbelářová, matrikářka / foto: Lumír Zrnovský
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Občanům, kteří v měsíci listopadu roku 2021 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Miroslav Nývlt, Jiří Týř 
80 let   Vlasta Miloševičová 
81 let   Vladislav Pleštil 
82 let   Milada Kočová 
84 let   Hana Šťastná 
86 let   Jaromír Hauser 
90 let   Hana Pohorská 
91 let   Božena Maděrová 
94 let   Alžběta Zemanová 
98 let   Anna Janoušková 

Monika Korbelářová,  
matrikářka

Životní jubilea
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Do prosincových čísel HRÁDECKA se snažím vybírat tipy na výlety, 
které mají nějakou souvislost s adventem a Vánocemi. V předchozích 
ročnících jsme tak navštívili několik expozic betlémů, muzea, kde jsou 
k vidění vánoční ozdoby, pohádkový zámek nebo výrobnu hraček.  
Letos zamíříme o něco dál. A to do Železného Brodu. Kromě toho,  
že tu mají krásné sklářské muzeum, najdeme tady i minimuzeum  
Betlémů. Ujetých zhruba 55 kilometrů se určitě vyplatí.   
 
Městské muzeum v Železném Brodě 
Počátky muzea sahají až do 60. let 19. století, kdy bylo zřízeno za úče-
lem shromažďování cechovních památek a jiných předmětů převážně 
řemeslnického původu. Od roku 1936 sídlí v architektonicky unikátní 
budově někdejší spořitelny. Živnostenské muzeum se postupně roz-
šířilo na muzeum vlastivědné a v roce 1968 se specializovalo na náro-
dopis pro oblast horního Pojizeří. V roce 1998 byly národopisné sbírky 
přestěhovány do nově vzniklé expozice v největší železnobrodské rou-
bené stavbě z roku 1807 zvané Běliště. V původní budově na náměstí 
byla vybudována expozice sklářská. 

Sklářská expozice  
Nabízí ukázky domácího zpracování skleněné suroviny – výroba mač-
kaných a vinutých perlí, broušení a navlékání perlí. Další část expozice 
představuje činnost první české sklářské školy založené v Železném 
Brodě roku 1920. Právě pedagogové a absolventi sklářské školy stáli 
za specifickým výtvarným projevem železnobrodského uměleckého 
skla. Jejich vynikající práce z 20.–80. let. 20. století tvoří podstatnou 
část expozice. Nejmladší návštěvníci si mohou v dětském koutku vy-
robit z korálků jednoduché figurky nebo náhrdelník či náramek podle 
svých vlastních návrhů. V muzejní prodejně je možné zakoupit typické 
železnobrodské sklářské produkty. 
  
Národopisná expozice  
Každá z devíti výstavních místností je zaměřena na určitou oblast his-
torie Železného Brodu a nejbližšího okolí. Běliště bylo vystavěno  
v roce 1807 a je pozoruhodnou ukázkou pojizerské lidové architektury. 
V expozici jsou k vidění mimo jiné ukázky malovaného lidového ná-
bytku, lidové betlémy a modely původních měšťanských domů, které 
stávaly na velkém náměstí v Železném Brodě. Unikátním exponátem 
je funkční flašinet s pohyblivými figurkami, který hraje devět melodií. 
 
Minimuzeum skleněných betlémů  
Najdeme ho v historické části Železného Brodu v památkové rezervaci 
Trávníky. Můžeme tu obdivovat unikátní sbírku asi 80 skleněných bet-
lémů. Jde o největší sbírku tohoto druhu u nás. Minimuzem je sou-
kromé a je spojené s prodejnou sklářských výrobků (betlémy, figurky, 
korálky, šperky, skleněné květiny) a také s kreativní dílničkou. Můžete 
si tu vyrobit vlastní bižuterii, skleněného andílka nebo vánoční 
ozdobu. Už samotná procházka rezervací Trávníky stojí za to. Ve sta-
robylé části města se nachází památky lidové architektury, které si  
zachovaly starobylý podkrkonošský ráz. Všechny roubené a klasicistní 
stavby byly postaveny na přelomu 18. a 19. století. Většina domů nese 
jména dle původních obyvatel. Objekty jsou v majetku soukromníků 
a nelze si je prohlédnout zevnitř. I zvenku je ale co obdivovat. Pokud 
se tedy chcete alespoň na chvíli přenést do časů minulých, nasát ad-
ventní atmosféru a pořídit krásný tradiční dárek, je výlet do Železného 
Brodu dobrou volbou.     Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
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